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H 
Ottömös: Isten szeme előtt 

Gyűlölködés, 
avagy ki-ki a maga bőrében 

aixrefmmmstmtsma 

Nem először koptatom a bámulatosan szép erdőséggel övezett piciny ke falu utcáit. Ottömös megragadott a 
maga tenyérnyi mivoltában, de tágasabb vidékre is csaponghat a kép/elet az Afrika-kutató Magyar László 

családjának emlékével. A faluszéli kőkereszt itt valahogy másféle jelkép a megfeszített Krisztussal. Az 
önhittséget, gyűlölködést az önnön áldozatos életéből száműző örök vándor itt eltemetett édesapja, a sírt jelző 

feszület valamiféle visszhangzó, békességes nagy-nagy csöndet kerekít. 
Tudom, bizonyos vagyok abban, amit félig-meddig meg is fogalmaznak találomra megszólított helybeliek: 

élnék csak itt, meglátnám, mi az, hogy nehéz kenyér, sorvadásra ítélt pénztelenségében halódó településen a 
kiszámíthatatlan jövőre gondolni. Lehetséges, nem annyira a jövő kerül szóba e helyt sem. Ahogyan nem ritka 

dolog a bajok, szűkös idők és fénytelen holnapok időszakában a múltba mutogatás kommunisták, ávósok, 
önmagukat átmentők kárhoztatása, úgy Öttömös se marad ki a gyűlölködő magyarkodásból. Mondhatni. 

Isten nevében született cikk festi a falu állapotát a kívülállónak, hogy látva lássák a setét világot, milyen Is a 
Teremtő háta mögötti vidéken élni. 

Beleborzongok, amint a terjedelmében háromszoros 
múltidéző folyományaként a cikk zárszavát olvasom 
nevezett Molnár György tollából: „Lezajlottak az 
önkormányzati választások, az elbizonytalanodott, 
manipulált, megtévesztett emberek megválasztották a 
párttitkárokat, párthatalmasságokat, téesz-elnököket. 
mert másképpen állítólag nem lesz háztáji, nyugdíj. 
SZTK. beül az ínség, mindenki mehet oda, ahol a part 
szakad. Egyik titkos ülés a másikat éri. a párttit-
károkból, párthatalmasságokból lett képviselők 
konspirálnalt, összetartanak, mint eddig is megszokták. A 
gyűlölködés, az ávós gengszterizmus a faluban vál-
tozatlan, telefonon halálos fenyegetéseket kapnak a nem 
kommunisták, a vadászpuskák és egyéb fegyverek ké-
szenlétben, csak az áhított pillanatot várják." 

Lám a leírtak kellőképpen riasztóan hatnának, hogy 
bárkinek kirándulni támadjon kedve errefelé. A 
célzatosan választott lapban közzétett dolgozat sokakat 
nem nagyon zavar Öttömösőn. Hogy ne mondjam, a 
sodrából nem jött ki túl sok ember. Vannak viszont, akik 
jócskán unják már az egymásra acsarkodást, amelynek 
vannak élenjárói a településen. Másképp nem fogadnám 
rögvest a köszönés után a kérdést is a templom mellett a 
főutca folytatásában megszólított fiataloktól: ugyan 
mondanám meg, engem most mint újságírót melyik tábor 
hívott ? Máskor, más korban, különféle előjellel ért már 
ilyesféle kérdés, sértődős meg csak magánemberként 
vagyok, így pusztán arról érdeklődöm tómondatosan. 
mitől félnek leginkább. A gyűlölködéstől mentes 
beszélgetéstől, vagy egyáltalában az élet ennyire 
fenyegetett Öttömösőn, 

Előbb csak szűkszavúan kapok válaszokat, amiből 
kiviláglik: nem nagyon foglalkoztatja a huszonéves, 
jövőjükért aggódó fiatalokat a sérelmekből, személyes 
el lentétekből, táplálkozó szócsata és piszkálódás. Annyi 
bizonyos, sok jót itt se hozott az új rend, a demokrácia. 
Pénz alig, munkalehetőség szinte semmi, helyben már 
építkezésbe aligha fognának számosan, még ha anyagi 
erő lenne is hozzá. Az élet ügymond nem rózsás, de 
személyre rárótt számonkérést nem emlegetnek 

Akinek riogató, a/ egykor divatos tanácsköztársasági 
„Fegyverbe, fegyverbe" plakát stílusában rajzolódott 
cikket támad kedve ími, könnyen megteheti. Baj az van. 
mint mindenütt, sérelmezhető, indulatos szavak is. Már 
csak az „írói-költói" szabadság hibádzik. Utóbbi 

kifejezést már a község plébánosától, Horváth Sándortól 
hallom. Hozzá fordultam, hogy a kereszténydemokrata 
indíttatású helybéli nyugdíjas vajon igazsággal írhat-e 
oly gyűlölködően, mondana arról a falu papja véleményt, 
lehet-e békesség a faluban. 

Magam úgy gondolom, Isten háta mögött semmi sem 
történhet, mert mindenről tudomása van. S ha tudtával 
oly sok rossz is esik a halandó emberrel, talán egy ima 
többet segít, mint a harsány, fröcskölődő, káromkodásba 
átcsapó „igazságkeresés" Az utóbbit idézetként 
hallottam a plébános úrtól, aki maga sincs kitűnő 
hangulatban. Elpanaszolja, hogy nem ilyen elhanyagolt 
parókiát hagyott maga után két évvel ezelőtt a volt 
egyházközségében. Itt pedig valóban és tagadhatatlanul 
nem éppen megnyugtató állapotú a plébánia. Ahogyan a 
szavaiból kiveszem, s itt egyértelmű fogalmazából ez 
nem nehéz, szívesen menne inkább más településre. 
Legalább annyira az épület és a kézzel fogható környezet 
elhanyagolt állapota miatt, mint annak okán: az emberek 
egyre inkább fásultak, nyoma sem igen maradt a 
pezsgéssel nekiindult két év előtti vallásos életnek. 

Magam, mintha azt tapasztalnám elkapott 
beszélgetésekből, arckifejezések láttán: a lehetetlen 
anyagi helyzet, a céltalannak érzett csatározások, ma 
sem szűnő vagdalkozdsok elkedvetlenítették az 
embereket. Annál megdöbbentőbb, ha az ellentétet 
gyűlölködő hangnemben megfogalmazó, átlátszóan 
tényszerűségeket emlegető cikk éppen a keresztényi 
szellem köntösébe igyekszik rejtekezni. Személyes 
meggyőződésből is okom van emiatt elszomorodni. 

Vajon a bűntelenséget, hibátlan jellemet és cselekvést 
ki merné magáról állítani ? S a saját, vagy családja, 
baráti köre eltévelyedéseiről elfeledkezve mindenki mást 
megróni? Természetesen a köz nevében, a közösségért. 

Igagából békesség, reménnyel biztató jövő eközben 
nem sejdíthető Öttömösön. A nehezen szakmát szerzett, 
ma perspektívátlan fiatal fodrászlány, a megélhetésért 
messzi utakra, folytonos megbízatás keresésre kény-
szerült vállalkozó nem attól tart. hogy puskát ragadna 
bárki, vagy hogy önkormányzati zárt ülésen helybéli 
lakos, választópolgár és szebb jövőre vágyó ember 
mivoltában akarják megrövidíteni. 
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„Nyílt sebek a föld felszínén" 
Így minősítette nemrég az Anvizig 

egyik szakembere a képen látható és 
a hozzá hasonlatos víztározókat 
Szándékosan nem azt írom. hogy 
öntözővíz-tározókat. A legelőkön, 
szikes területeken kivájt gödrökben 
összegyűlő víz ugyanis többnyire 
alkalmatlan az öntözésre, mert 
magas a sótartalma. A „mestersé-

ges tó" csak posványosodásra alkal-
mas - és balesetveszélyes. Szinte 
csábítja a hőségben a fürdőzésre a 
közelben járókat, vonzza játékra a 
közelben lakó gyerekeket. A víz 
néhol két-három méternél is mé-
lyebb, a „partfalnak" feltúrt földhal-
mok könnyen leomlanak, belecsúsz-
nak a gödörbe a rajta járókkal együtt. 

Tragédia szerencsere meg nem 
történt a Szeged környéki „ tavak-
nál" Az igazi szerencsét azonban az 
garantálná, ha begyógyulhatnának 
ezek a sebek, azaz eltűnnének a föld 
felszínéről az ilyen víztározók. 
Öntözni más módon kellene! 

Sz. M. 

FnrríV GVENES KÁLMÁN 

Jegyzékek 
és pofonok 

Sem tudom, felfigyeltek-e rá: a 
magyar-jugoszláv diplomáciában 
divatba jöttek a jegyzékek. A 
honvédelmi minisztériumban jegy-
zéket adnak át a jugoszláv hadsereg 
illetékesének, ha a szövetségi repülő-
gépek áttévednek a határon. Belg-
rádban viszont a magyar külügy-
minisztériumot figyelmeztetik ugyan-
erre a halárra. Más érvekkel, persze, 
de megint csak jegyzék formájában 
Aztán ismét a magyar oldal követ-
kezik. és így tovább. Mostanra (óh. 
diplomácia és sajtónyelv boldog 
találkozása!) már szóbeli jegyzéket is 
átadnak, szóval nagy a jegyzék-
forgalom a határátkelőhelyeken, 
majdnemhogy torlódás van miattuk. 
Mindegy: legalább találkozhatnak 

Van azonban kél jegyzék, amelyik 
már szinte bizonyos, hogy elkerülte 
egymást. Talán azért, mert nem a 
határról - a határátkelőhelyekről, az 
újonnan megnyíló határpontokról 
szólnak Például a tiszasziget-
gyálairól is. Mindkét oldalon folyik a 
készülődés, épül az út. az önkor-
mányzatok pénz után futkosnak, a 
polgárok köztisztaságról, közrendről 
vitatkoznak, de arra kevesen figyeltek 
fel. hogy mindennek csak akkor van 
(lesz?) értelme, ha e kél jegyzék 
egyszer találkozik. Arról van szó. 
hogy a határátkelőhely jövő nyárra 
kitűzött végleges megnyitása egyedül 
abban az esetben válnék lehet-
ségessé, ha magyar-jugoszláv kor-
mányközi megegyezés születik az 
ügyben. Addig, hiába épül meg a 
tiszaszigeti út és a nyálai út. nincs 
n\itás. 

A Vám- és Pénzügyőrség Országos 
Parancsnokságának valamennyi 
nyilatkozó vezetője közölte eddig, 
hogy a magyar vámhivatal - külü 
gyminisztériumi jóváhagyással -
idestova kilenc hónapja elküldte már 
az új átkelőhelyekkel kapcsolatos 
javaslatait a jugoszláv szövetségi 
vámhivatalnak, s hogy azóta nem 
érkezett erre válasz. Itthon úgy 
tudják, ott akadt el az egyeztetés. 
Bácskában termeszeteken ennek épp 
az ellenkezőjét hiszik. A török-
kanizsai területi önkormányzat 
képviselői - tiszaszigeti látogatásuk 
alatt is - többször elmondták: attól 
tartanak, hiába építik meg az utat a 
jugoszláv oldalról, ha a magyar fél 
nem válaszol a szövetségi külügy-
minisztérium által már tavaly 
decemberben elküldött jegyzékre, 
amelyben - ugyancsak az új ha-
tárpontokkal kapcsolatos kérdések 
foglaltatnak 

Pillanatnyilag így áll az egyez-
tetés. 

Csak adalékul tennénk ehhez 
hozzá valamit. A magyar vámszervek 
illetékese érdeklődésünkre nemrég 
azt nyilatkozta: az a gondjuk, hogy 
nem tudják, melyik jugoszláv 
vámhivatallal is kellene tárgyalni, a 
szövetségivel, avagy a köztár-
saságiakkal. Egyébként, mondta, a 
szövetségi vámhivatallal kitűnő 
viszonyban vannak. Bizonyára igaza 
van. Habár e gondtalan viszonyt 
aznapra kissé beárnyékolhatta egy 
hirügspí'kséíijelentés. mely v rima 
jugoszláv szövetségi vámhivatal 
parancsnoka egy bolgár lapnak 
nyilatkozva kijelentette: Várna 
kikötőjén keresztül magyar fegy-
verei. jutottak el Horvátországba, 
mégpedig álcázatlan, szabálytalan 
szállítási iratokkal. 

Ne kommentáljuk. Más híjján 
örüljünk inkább annak, hogy leg-
alább a határhoz vertükét JpálJút 
összetalálkozik egyszer. 
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GALAMBOK 

FOTÓ. GYENES KÁLM ÁN 

Baksi atom 

„Nem hullhat elemeire 
az önkormányzat..." 

Dr. Czéh János. Baks alpolgármestere fogalmazott a cím szerint. A 
rendkívül fiatalos, nyugdíjas orvos 38 évig szolgálta a községi polgárokat 
egészségük óvásával; most önkormányoz. Nem egyedül. Mivel a demokrácia 
egyik próbaköve az ellentétek kezelésének módja - mondhatnók: levezetése 
- . kénytelen vagyok fölvázolni az előzményeket. Az érdekeltek segítségével. 

Balogh Lajosné. polgármester - Fölkeresett Rostás József. 0 helyi lakos, 
ellenben eddig Budapesten vállalkozott. Valamelyik autópiacon presszója 
van s mélyépítéssel is foglalkozik. Kérése kedvező anyagi lehetőségeket 
villantott föl az önkormányzat számára: szeretne zöldséges üzletet és 
pecsenyesütőt nyitni a baksi piactéren. Egy, már lebetonozott felületre húzná 
föl az épületeket: ennek ellenében nagyobb területet födne le betonnal. 
Számunkra jelentős bevételt biztosítana a bérbeadás. Ráadásul Rostás József 
- szándékai szerint - műanyagüzemet (műhelyt?) alapítana a faluban és a 
gyógyfürdő hasznosítása is tervei között szerepel. Beleegyeztem a piactér 
említett részének bérbeadásába. Felhívtam a vállalkozó figyelmét: az 
építkezési engedély kézhezvétele után kezdheti a munkát Rostás József 
azonban türelmetlen volt; azonnal elkezdte a helyszínre szállíttatni az 
építőanyagokat, ami mindenkinek szembetűnt. Véleményem szerint a 
képviselők egy része önös érdekből kifogásolja eljárásomat. Van közöttük 
vállalkozó, s félnek a konkurenciától. Rostás József elismerte hibáját és 
számol annak következményeivel. Kikértem a kö/lái>a»ugi megbízott 
munkatársainak véleményét ez ügyben. Az állásfoglalás szerint a hivatal 
bérbe adhat bizonyos teriileteket, tehát nem követtem el törvénysertést. A 
vállalkozásbarátság helyi szinten, elismerem, egészséges vita függvénye 
lehet, azonban az első számú szempont részemről a köz érdeke. Egy 198l-es 
tanácsi rendelet följogosít erre 

.Az események a múlt héten csúcsosodtak. Lakossági nyomásra - mi 
épül a piactéren'' - az önkormányzati képviselők rendkívüli testületi ülést 
szorgalmaztak, ami viharosra sikeredett. Alapvető kifogásuk a 
polgármesternő eljárásával kapcsolatban: figyelmen kívül hagyja véleményű 
ket, döntései, a vállalkozásbarátság fedezete alatt, diktatórikus jellegűek: a 
konkrét példából kiindulva általánosítottak, óva a falut az egyszemélyi 
hatalom következményeitől. Rostás József kezdeményezéseit támogatják 
ugyan, de amíg építési engedély és hatályos szerződés nem születik a piactér 
hasznosításáról, addig a vállalkozó érdekeit is szem előtt tartva, nem adják 
áldásukat az üzletre.. Olaj volt a tűzre Balogh Lajos, a helyi Áfész ügy-
vezetőjének közbeszólása. A polgármesternő férje a nyilvános ülésen 
nevetségesnek nevezte a képviselői aggodalmakat. A hangnemet, avagy a 
családi érdekvédelmet kifogásolták - elég volt ahhoz, hogy a képviselők 
kivonuljanak az általuk kezdeményezett ülésről. 

A patthelyzetet nem oldotta föl a múlt szombaton megrendezett lakossági 
fórum sem. Akkor Póda Jenő országgyűlési képviselő és Kiss Lajos jogász a 
kárpótlással kapcsolatos kérdésekre válaszolt, érdeklődő hallgatóság előtt 
Czéh János alpolgármester ígérete szerint - a megfogalmazott igények 
alapján - tovább folytatják a „mindenről mindent mindenkinek"-típusú 
összejöveteleket, ilymódon megvalósítható a lakosság állandó tájékoztatása 
a közügyekről 

- Mi várható a kepviselő-testuleten belül? - kérdeztem. 
Czéh János, alpolgármester: - A kilenctagú önkormányzat megoszlását a 

3:6-os arány jelképezi, s nem a polgármesternő javára. A háttérben elvi és 
politikai megfontolások állnak, ez nem kétséges. A szerepemet abban látom, 
hogy a hasonló helyzetekben, mint ami jelenleg kialakult, a kiutat keressem. 
Azért kényelmetlen a számomra ez a vita. mivel kialakulóban volt egy olyan 
munkamorál a testületen belül, ami derűlátásra késztetett. Nem hullhat 
elemeire az önkormányzat, mivel a terméketlen vádaskodás megbénítja a 
döntéshozókat. Jelenleg mindkét fél arra panaszkodik, hogy a másik 
kezét-lábát köti. A lakosság a képviselőkön keresztül tájékozódna a folyó 
ügyekről. Senki sem vonhatja kétségbe ebbéli jogukat. A testület, a hat 
képviselő a község hosszú távú érdekeit helyezte előtérbe prob-
lémafelvetésével. 

A hatok nevében Jaksa Ferenc vállalta a szóvivő szerepét: 
- A megelőzés technikáját a polgármesternőnek is el kell sajátítani 

Minket is a nép valasztott. Balogltne sűrűn hivatkozik e ten j re , hadd hozzam 
föl én is. Szerepünk és óhajunk szerint be fogjuk tartatni mindenkivel a 
demokratikus játékszabályokat. Például: költségvetés csak testületi döntés 
alapján módosítható. Eddig ezzel kapcsolatban nem kérték ki a véleményün-
ket A községbeli munkálatokat nem pályáztatja meg a hivatal: nincs 
u n l o m á u::k p .-Idául a tc r . te töhel i m u n k a v á l l a l ó k k i l é t é rő l , a m u n k a 
jellegéről. Mi a megbékélés jegyében keressük a lehetséges megoldásokat, 
ezt elvárásként is hangoztatjuk. 

...Ez utóbbira valóban nagy szüksége van a testületnek. Tekintettel a 
minden vidéki önkormányzatra váró megterhelő feladat, a kárpótlás 
levezényli .J;v. Addig azonban Dukson érdemes lenne közösen elolvasni 
ama bizonyos 198l-es tanácsi rendeletet a piactér hasznosításáról... 
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